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1. Voorwoord. 
  
Nieuwe ronde nieuwe kansen. Er zijn veel veranderingen op gang 
gekomen in OV land en dan met name de voertuigen. Iedereen eist 
emissie loze bussen en het liefst allemaal tegelijk. De vraag in deze is 
waar we nu staan en of we eigenlijk wel helemaal klaar zijn voor deze 
snelle omwenteling in het OV. Niet alleen Ariva in Twente maar alle 
concessies met de verschillende vervoerders hebben allemaal hun eigen 
sores.  
Gaan we te snel, hebben we nagedacht over de kinderziekten zoals we 
dat ons vaak afvragen bij allerlei nieuwe uitvindingen die de wereld 
moeten veranderen. 
 
Met een kijkje in het verleden en in de toekomst willen we in de 
nieuwsbrief deze hernieuwde uitvindingen een beeld geven. 
 
Immers elektrisch rijden was er al  in 1828 en waterstof zelfs nog eerder. 
 
Veel leesplezier.  
 
 
 

2. Verhuizen naar een nieuwe locatie. 

Je boeltje pakken en de oude locatie gaan verlaten. Een plek waar we 

samen veel lol hebben beleeft en de beide bussen royaal onderdak 

hadden. Helaas de waarheid voor 2024. Schijnbaar heeft de gemeente 

nog wel het idee dat de woningbouw floreert en dus zal een deel worden 

afgebroken en worden er op het vrijgekomen terrein woningen gebouwd.  

Inmiddels hebben we al een paar lokaties gehad na onze periode in de 

werkplaats van TSN aan de Marsteden. Connexion hield op te bestaan 

in Twente en de werkplaats ging dicht. In de hoek op het terrein aan de 

Fortuinstraat hebben we de musbus en de 38 geparkeerd en diende de 

musbus als clubhuis. 



 

Na maanden daar te hebben gebivakeerd kregen we de kans om, in de 

hal in Boekelo, bij de MBS de 38 onder te brengen en om er in een 

wagon de gescheidenis van de TET en van de 38 te exposeren. Door 

Frans en Klaas Boensma werd de wagon fantastisch ingericht met de 

vele TET spullen die we toen al hadden verzameld. 

 

 



 

  

De 132 die in opslag stond in Eindhoven bij het DAF museum werd 

teruggehaald en maakte als statisch object deel uit van de TET hoek. 

Helaas werd er op enig moment door het MBS bestuur beslist dat we er 

weer weg moesten in verband met ruimte gebrek. 

Terug naar de Fortuinstraat maar nu ook met de 132 die we uit de hal 

hadden gehaald en tijdelijk ook aan de Fortuinstraat hebben moeten 

stallen. 

 



Dat tijdelijke duurde gelukkig ook maar een paar weken want in het 

Nationaal busmuseum in Hoogezand werd er ruimte gemaakt om de 132 

een plek onder dak te geven. Inmiddels heeft de 132 weer een andere 

plek gekregen en wel in Eindoven terug in het DAF museum waar hij 

samen met de koninlijke bus ( hier op de achtergrond ) deel uitmaakt van 

de bussen collectie van het museum. 

 

Het duurde best nog wel lang voor er een oplossing kwam voor de beide 

bussen die achter bleven. De 38 werd nog enige tijd gestald bij Sent 

Wannige in Hengelo maar de zoektocht naar een beter onderkomen 

bleef uiteraard. 

De toenmalige wethouder van cultuur in Enschede de heer van Agteren 

had gelukkig wel aandacht voor ons en hij gaf ons dan ook de kans om 

in de toen leegstaande papierloods van Dagblad Tubantia onze intrek te 

nemen. 



 

 

Toen we de hal te zien kregen was er eigenlijk alleen de zorg of de 

musbus de steile inrit in de hal zou kunnen maken. En ja dat was te 

doen. Wel alleen achteruit erin rijden want toen we later een keer 

voorwaarts de hal inreden ging dit jammer genoeg ten koste van de 

achterbumper. 



De eerste kennismaking met de toen nog lege hal was voor ons het 

nieuwe begin. Na de werkplaats aan de Marsteden, in Boekelo en op het 

terrein aan de Fortuinstraat was dit de kans om niet alleen de 38 weer 

onder dak te hebben maar ook de TET in een mooie expositie uit te 

beelden.  

Inmiddels zijn we alweer enige jaren verder en ook nu weer gaan we 
deze plek verlaten om reden dat er woningen gepland staan voor dit deel 
van de stad. Uiteraard wisten we dat het tijdelijk was maar de hoop dat 
het nog vele jaren zou mogen duren was er natuurlijk wel. 
 
Een prachtig artikel in de krant zorgde voor de nodige aandacht en er 
werden ons wel locaties aangeboden om de 38 te stallen. Uitgangspunt 
was een veilige plek waar we ook elk moment met de 38 zouden kunnen 
gaan rijden. 
 
Er waren mooie plekken bij maar voor we hadden beslist kwam er een 
prachtig aanbod van Transportbedrijf Huiskamp in Enschede die ons een 
aanbod deed welk fantastisch in ons streven paste om weer de 38 en de 
TET voort te laten bestaan. Behalve onderdak voor de 38 is er ruimte 
waar we de spullen van de TET grotendeels weer kunnen tonen en de 
rest veilig kunnen opslaan. 
Voor we daar kunnen intrekken zal het pand eerst moet worden 
aangepast en is verhuizen op korte termijn nog niet aan de orde. 
 
Uiteraard gaat alleen de zon voor niets op en om dan ook de nodige 
financiële basis te hebben voor de komende jaren hebben we een 
Crowdfunding gestart in de hoop hiermee ook een bedrag voor de 
nodige aanpassing en andere kosten bijeen te kunnen krijgen. 
 
Uiteraard hopen we op de steun van een ieder die de TET en met name 
de 38 een plek willen laten behouden in Enschede en omstreken. 
De actie is te bereiken onder doneer.tetbus38.nl  
  
In de volgende nieuwsbrief zullen we verslag doen van de vorderingen 
van het nieuwe onderkomen van de TET en de 38. 
 
Help ons de TET en de 38 te behouden. 93 jaar TET waarvan 74 jaar 
bus met als enig overgebleven rijdbare bus de 38. 
 
 
 
 



3. Vreemde bussen. 

 

In het Franse Dijon ontwikkelt de start-up Symone een nieuwe manier 
om mens en auto te verplaatsen over lange afstanden. Het bedrijf bouwt 
een bus die rijdt op groene waterstof die auto’s met de bijbehorende 
passagiers kan vervoeren. Daarmee wil Symone het aantal auto’s op de 
snelweg verminderen. Maximaal 9 voertuigen 

 

 

Wegverkeer grote uitstoter 

“We realiseerden ons dat er op de snelweg meer dan honderdduizend 
voertuigen, auto’s en motorfietsen rijden die elke dag lange reizen 
maken. Daar moesten we een oplossing voor vinden”, zegt oprichter 
Romain Coispine tegen France Bleu. Volgens Coispine zorgt het 
wegverkeer op autosnelwegen in Frankrijk voor meer dan 6 procent van 

https://symone.fr/
https://www.francebleu.fr/amp/infos/transports/le-bus-dijonnais-symone-va-revolutionner-vos-voyages-sur-autoroute-8827502


de uitstoot van broeikasgassen. “En dat is alleen voor lichte voertuigen 
en bedrijfswagens.” 

Coispine kwam daarom met Symone als oplossing. Hij ontwikkelt grote 
touringcars die auto’s en motoren kan vervoeren. “Het is net als 
meeliften op de weg of zoals de autotrein die vroeger nog bestond.” 

 

De Symonebussen zullen vooral ingezet worden op langeafstandsreizen. 
Bijvoorbeeld van Parijs naar Lyon of van Lyon naar kustplaatsen aan de 
Middellandse Zee. Op de bus passen zo’n zes tot negen voertuigen. De 
impact van de innovatie valt te betwisten. Er is namelijk behoorlijk wat 
energie nodig om zo'n zwaar beladen bus in beweging te krijgen. Toch 
werd Symone gesteund door zo’n vijftig parlementsleden. “Dat is echt 
enorm”, zegt Coispine. 
Het prototype moet begin 2024 klaar zijn. En dat is niet per toeval. 
Coispine: “Ons doel is om de bus af te hebben voor de Olympische 
Spelen van Parijs in 2024.” De volgende stap is om het vanaf 2025 te 
industrialiseren. In 2030 wil het bedrijf honderd Symonebussen op de 
Franse snelweg hebben. 
 

4. Toepassingen van waterstof in de geschiedenis. 

Van het gas af? Alles op elektrisch?  

Wat als er geen elektrisch kan worden geleverd ? Een stroomstoring, of 
nog erger een hacker die de zaak platlegt. 

Wie kent het verhaal niet? Een briljante uitvinder vindt een auto uit die op 
water rijdt. De man wordt opgesloten/opgehangen/vermoord en woont in 
Amerika/Rusland. Het verhaal verschilt per streek en van invalshoek. 

De geschiedenis van waterstof, hoe boeiend is dat? Al direct vanaf het 

begin van de geschiedenis, bij de oerknal, is het interessant. Dat is dan 

ook het eerste waar we op inzoomen. Daarnaast kijken we vooral naar 

de relatie van mens en waterstof. Hoe won de mens door de 

geschiedenis heen aan inzicht in dat eenvoudige element? En vooral: 



hoe wisten mensen waterstof steeds meer te gebruiken voor allerlei 

meer en minder nuttige toepassingen? 

 

En ja toch kon het toen en zeker nu met de huidige kennis en techniek. 

Hier een klein historisch verloop door de eeuwen heen 

In 1520 beschreef de Duits-Zwitserse wetenschapper Philippus Aureolus 

van Hohenheim, destijds bekend als Paracelsus, een opstijgend gas dat 

waarschijnlijk waterstof was. Hij gaf er echter geen naam aan en 

ontdekte ook niets over de eigenschappen. 

  

Philippus Aureolus van Hohenheim, en Robert Boyl. 

Rond 1670 ontdekte de Ierse alchemist Robert Boyle als eerste een 

brandbaar gas dat vrijkwam bij een reactie tussen ijzer en verdund zuur. 

Een kleine eeuw later, in 1766, kwam de Britse natuur- en scheikundige 

Henry Cavendish erachter dat het om een chemisch element ging. 

Cavendish kon de chemische eigenschappen van dit chemische element 

nauwkeurig beschrijven en dacht dat deze ‘ontvlambare lucht’ niet uit het 

zuur maar uit het metaal voortkwam. 

Pas in 1800 ontdekten de Engelse wetenschappers William Nicholson 

en Sir Anthony Carlisle dat wat we nu kennen als elektrolyse: door 



elektriciteit en water samen te brengen kan CO₂-neutrale waterstof en 

zuurstofgas worden geproduceerd. De Duits-Zwitserse scheikundige 

Christian Friedrich Schönbein ontdekte in 1838 het brandstofceleffect, 

via een experiment met platina, waterstof en zuurstof. Door de 

combinatie van waterstof- en zuurstofgas ontstond water en elektrische 

stroom – het omgekeerde principe van elektrolyse. 

 

         

Carlisle (links) en Nicholson  

Waterstof voertuigen 

De eerste verbrandingsmotor voor voertuigen liep op watergas, een 

mengsel van waterstof en koolmonoxide, toen de Zwitserse uitvinder 

François Isaac de Rivaz in de eerste primitieve automobiel een interne 



verbrandingsmotor bouwde. De auto bereikte een snelheid van 8 

kilometer per uur. Later, in 1863, bouwde Etienne Lenoir een tweetakt 1-

cylinder motor, genaamd de ‘Hippomobiel’. Het watergas werd gemaakt 

door middel van elektrolyse. Weer later gebruikte Lenoir in de 

Hippomobiel watergas met koolstoftoevoeging. In 1865 reden er in Parijs 

wel 350 tot 400 Hippomobielen. Ruim een eeuw na de ontwikkeling van 

de eerste verbrandingsmotor, in 1920, zette de Duitse ingenieur Rudolf 

Erren de verbrandingsmotoren van vrachtwagens, bussen en 

onderzeeërs om naar waterstof- en waterstofhybridemotors. 

 

 

 

 

Waterstof als drager  voor de Hindenberg. 

 



198.000 kubieke meter waterstofgas was er in de Hindenberg aanwezig 

toen deze met tien uur vertraging de landing inzette de zeppelin op 6 mei 

1937 in Lakehurst. Maar dat liep mis. In slechts enkele seconden stond 

de zeppelin plots in lichterlaaie. De vlammen werden aangewakkerd 

door het erg brandbare waterstofgas, dat de zeppelin in de lucht liet 

hangen. 35 passagiers en iemand aan de grond kwamen om. 62 

mensen overleefden de Hindenburg-ramp, die meteen een einde maakte 

aan de commerciële zeppelinvluchten. 

 

 

Niet alleen met de Hindenberg maar ook slechts enkele jaren geleden 

werd weer eens duidelijk dat waterstof zeker risico’s in zich heeft. 



De brand in de waterstofbus van Arriva op 28 oktober geeft stof tot nadenken, schrijft ov-
adviseur Herman Wilmer. Toepassing van waterstof is een nog deels te ontdekken terrein. 
"De waterstofsector gaat uit van een sterke lobby. De neiging om de voordelen op te 
hemelen (er hangen veel belangen mee samen) en de risico’s te bagatelliseren, vormt een 
reëel risico." 

De bus werd  maanag 25 oktober 2021afgeleverd , woensdag is er mee 

gereden en is de bus in de werkplaats gezet voor uitleg aan de TD. 

Zonder aanleiding onstond er brand en werd de bus geheel verwoest. 

Hiermee kwam ook het besef dat waterstof toch wel de nodige aandacht 

vraagt. Echter met de kennis van nu weten we dat electrische voertuigen 

ook het nodige risico vormen in brandveiligheid.  

  

 

 

 



 

De brandstofcel. 

 

Inmiddels zijn deze voertuigen zichtbaar op de openbare weg en we 

mogen er vanuit gaan dat deze de voorbode zijn van de vele 

waterstofvoertuigen we nog zullen gaan zien. We mogen er dan ook 

vanuit gaan dat in beide gevallen, in een fosiele motor of in een 

brandstofcel, waterstof zeker toekomst kan hebben. 

Dus toch meer even wachten met onze gasloze wijken en is electisch 

ook niet het ei van Columbus. 

5. Reünie TET. 
 
In april 2022 hebben we een uitnodiging gehad van de organisatie voor 
een reünie van Oostnet. Het was een geslaagd evenement en veel 
collega’s van het voormalige Oostnet hebben de kans gegrepen hier 
weer eens hun oud collega’s terug te zien. 
 



 

Het jaar 2024 is voor ons als TET bus 38 een jaar van veranderingen 
omdat we dat onze oude locatie moeten verlaten en intrek nemen in het 
nieuwe onderkomen. Zoals al aan gegeven in “Verhuizen naar een 
nieuwe locatie”  is dit een nieuwe stalling voor de 38 en onderkomen 
voor ons en de TET geschiedenis. Het idee is om deze met een reünie in 
gebruik te nemen. Veel TET’ers zijn inmiddels met pensioen of met de 
laatste lopende concessies bezig. 
 
Dit is de gelegenheid voor een ieder die als oud medewerker of nu nog 
als werkzame chauffeur bij de TET binnengekomen om weer eens oud 
collega’s te zien en herinneringen op te halen. 
 

De reünie en officiële opening van onze nieuwe locatie staat gepland op 
een zaterdag in september dit jaar. Dit lijkt nog ver weg aan het begin 
van dit jaar maar we hebben wel organisatie tijd nodig en er zijn de 
komende tijd nog bouwactiviteiten in het nieuwe onderkomen. 
Het programma en de tijd maken we nog vroegtijdig bekend 
Om er een geslaagde dag van te kunnen maken met een hapje en een 
drankje vragen we van de deelnemers een eigen kleine bijdrage. Immers 
moeten we onze eigen broek ophouden en de kosten in de hand houden 
om te kunnen blijven bestaan. 
 
Opgave kan via emailadres tetbus38@kpnmail.nl.  graag voor 1 juni 
2024. Bij voldoende opgave op die datum geven we de deelnemers een 
bevestiging en vragen we deze de eigen bijdrage over te maken op onze 
rekening van de Stichting 

mailto:tetbus38@kpnmail.nl


Bij aankomst op de feest locatie zal er voor een enveloppe worden 
uitgereikt met consumptie bonnen voor de drankjes. Uiteraard zijn er 
daarna ook munten te koop als de bonnen niet toereikend zijn. 
 
 

6. TET 38 ritten 2024 
We gaan ervoor en voor ons is 2024 een nieuw beging op de nieuwe 
plek waar we jullie zeker een keer zouden willen ontvangen. 
Ook is het de bedoeling om dit voorjaar enkele excursies te maken naar 
het Nationaal Bus museum in Hoogezand, en naar de OV collectie in 
Sonnega al was het alleen maar om weer even in een echte Twents bus 
namelijk de 3196 te zitten en wie weet je er mee te laten rondrijden. 

 

Meer info hierover in de nieuwsbrief van april.   
 
Steun ons want de TET is voor velen nog steeds een begrip in Enschede 
en omstreken.  
 
Veel leesplezier en voor het geval je er even uit wilt met een echte bus, 
informeer naar de mogelijkheden van een stadsrondrit of misschien met 
familie vrienden of buren gewoon gezellig door de omgeving.  
 
Vriendelijke groeten TET team. 



 

 

 

 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 


